

УДК 811.161.1'373.231"20"(476.5)

**Мужской именной жителей Витебского района
во второй половине XX в.:
особенности развития**

Скребнева Т.В.

*Учреждение образования «Витебский государственный университет
имени П.М. Машерова», Витебск*

В современной ономастике актуальным является изучение сельской антропонимии разных регионов Беларуси.

Цель исследования – установить особенности статистической структуры и репертуарного наполнения мужского антропонимикона жителей Витебского района во второй половине XX в.

Материал и методы. Материалом исследования послужил перечень мужских личных имен жителей Витебского района на 6-ти годовых контрольных срезах, которые охватили период 1944–1994 гг. Использовались следующие методы: инвентаризации и систематизации ономастического материала, описательный, сравнительно-сопоставительный, элементы статистического анализа.

Результаты и их обсуждение. Проведен анализ статистической структуры мужского именника жителей Витебского района во второй половине XX в. и определено его репертуарное наполнение. Перечислены устойчивые имена, обеспечивающие преемственность именованности. Охарактеризованы варианты личных имен, зафиксированные в записях о рождении. Описаны основные тенденции динамики систем личных имен села и города. Установлена близость именников жителей Витебского района и Витебска, которая проявляется в схожести популярного набора именованности, общей направленности процессов концентрации, расширения/сокращения именных репертуаров. Отражена реакция именника на социально-историческое развитие региона. Показано изменение состава группы популярных именованности на протяжении второй половины XX в.

Заключение. Специфика сельского антропонимикона по сравнению с городским состоит в следующем: он более традиционен, снижение концентрации в селе отмечено на десятилетие раньше, актуализация в активном употреблении в сельском социуме ряда личных имен происходит на 10.20 лет позже.

Ключевые слова: Витебский район, село, город, антропонимикон, мужские имена.

**Male Name System of Vitebsk District Residents
in the 2nd Half of the 20th Century:
Features of the Development**

Skrebneva T.V.

Education Establishment "Vitebsk State P.M. Masherov University", Vitebsk

In modern onomastics, the study of rural anthroponymy in different regions of Belarus is relevant.

The purpose of the study is to establish the features of the statistic structure and repertoire filling the male name system of Vitebsk District residents in the 2nd half of the 20th century.

Material and methods. The material of the study was a list of male personal names of Vitebsk District residents at 6 chronological yearly sections, which covered the period of 1944 . 1994. The following methods were used: inventory and systematization of onomastic material, the descriptive, the comparative methods, elements of statistical analysis.

Findings and their discussion. The statistical structure of the male anthroponymicon of Vitebsk District residents in the 2nd half of the 20th century is analyzed. Its repertoire content is defined. The stable names are listed that ensure the continuity of the name-list.

The variants of personal names in birth records are described. The main trends in the dynamics of personal name systems in the village and city are described. The proximity of the names of Vitebsk District and Vitebsk residents is established, which manifests itself in the similarity of the popular set of naming, the general orientation of the processes of concentration, expansion/reduction of nominal repertoires. The reaction of anthroponymicon to the social and historical development of the region is reflected. The

change in the composition of the group of popular naming throughout the 2nd half of the twentieth century is shown.

Conclusion. The specificity of rural anthroponymicon compared to the urban one is as follows: it is more traditional, a decrease in the concentration in the village was noted a decade earlier, actualization in the active use of a number of personal names in rural society occurs 10 to 20 years later.

Key words: Vitebsk District, village, city, anthroponymicon, male names.